
25 százalékkal emelni fogjuk a kurátorok 
tiszteletdíját.

❙ Ezek szerint mindenkinek lesz szava-
zati joga minden kérdésben. 

– Igen. Ez eddig is így volt, hiszen a kép-
zômûvészeti kollégiumban a festô tagok 
szavaztak a szobrászok pályamunkáiról, a 
zenei kollégiumban a zeneszerzôk a jazz-
zenészek munkáiról, vagy zenészek a zenei 
tárgyú kiadványokról. Egy területet a végte-
lenségig szét lehet boncolni. Differenciál-
tabb kollégiumi rendszer mellett ugyanúgy 
tudunk releváns szakmai érveket felhozni, 
mint a kevéssé differenciált mellett. Én a 
tudományban is nagy híve vagyok az inter-
diszciplináris munkának, akárcsak a mû vé-
szet ben az intermediális területek mû  ve-
lésének. Hiszen ha csak egy fi lm létrejöttét 
megvizsgáljuk, akkor is szükség van íróra, 
forgatókönyvíróra, színészre, rendezôre, 
zeneszerzôre. A színházban is van dísz let-
tervezô, jelmeztervezô, rendezô, zene szer-
zô. S valóban joggal mondhatják például a 
restaurátorok, hogy ôk is helyet követelnek 
maguknak a nap alatt. Én nem látok ebben 
problémát. Úgy gondolom, hogy a szakbar-
bárság ellen ható kollégiumi átalakítás jót 
tesz az egyébként túlzottan széttagolt, csak 
a saját szakmájának érdekeit védô mû vész-
tár sadalomnak. Annak a kulturális elitnek, 
amelybôl emiatt is hiányzik a szolidaritás. 
Mindenki a saját, egyébként fontos ügyével 
foglalkozik, de másoknak a problémáit 
nem is ismeri. Amikor a parlamenti nyílt na-
punkat megtartottuk, sok kiváló mûvész 
szembesült azzal, hogy a sajátján kívül más 
területen is hasonló, súlyos problémákkal 
küszködnek. Mindenki csak a magáét nézi, 
és ez egyáltalán nem jó…

❙ A zenészek aggasztónak tartják a zene 
térvesztését a NEFMI-ben, s hasonló tér-
vesz téstôl tartanak itt is, ha megszûnik a 
zenei kollégium. Félnek a kis példány-
számú, szûkebb szakmai köröknek szóló, 
de mégis nélkülözhetetlen zenei folyó-
iratok kiadói is, hogy elvesznek a nagy 
lapok között, miközben adottságaik okán 
képtelenek üzleti támogatókat szerezni… 

– A kulturális államtitkárságon folyó mun-
kát az NKA-ból nem lehet befolyásolni. Az 
viszont talán megnyugtató lehet a zenei te-
rület számára is, hogy összességében az 
NKA forrásai nôni fognak. Ezen belül pedig 
mindegyik területnek nônek majd a saját 
forrásai. 2012-ben a zenei pályázatok támo-
gatására több pénzt fogunk fordítani, mint 
2011-ben. S ez akkor is így lesz, ha nem tisz-
tán zenei kollégium fogja ezt porciózni.

❙ Talán ez az új kollégium új szemponto-
kat hoz az elbírálásba…

– Új szakmai, új támogatáspolitikai és új 
mûvészi szempontokat is hozhat. Egyébként 
pedig nehéz elvárni a mûvészeti élet sze-
replôi részérôl koherens kultúrpolitikát, ha 
ôk maguk a társmûvészetekre ennyire nem 
fi gyelnek. Az átalakításnak ilyen üzenete is 
van, minden népnevelô szándék nélkül.

❙ Lesz változás a zenekarok projekttámo-
gatásában? 

– Ezt nem tudom megmondani, mert teljes 
egészében szakkollégiumi hatáskör. Azt sze-
retném, ha azokat az elôadó-mûvészeti 
terüle teket, zenekarokat tudná felkarolni az 
NKA, amelyek akár az önkormányzati, akár 
más támogatási rendszerben nehéz helyzet-
be kerültek az utóbbi években. De az már 
szakkollégiumi hatáskör, hogy milyen támo-

gatáspolitikát határoznak meg köve ten dô-
ként. 

❙ Hogyan tervezi a folyóiratok támogatá-
sát? Hogyan lehet összemérni a Kertészet 
és Szôlészetet, a Tudományt vagy a Mu-
zsikát?

– Nagyon jó példát hozott, hiszen nagyjából 
húsz esztendeje vagyok a Kertészet és Szô-
lészet olvasója, s emellett például a Borásza-
ti Füzetek elôfi zetôje. Egyébként temérdek 
kulturális folyóiratnak voltam, s vagyok a 
szerzôje, olvasója. Én egyáltalán nem látok 
ezen a területen problémát. Hiszen nem 
egyetlen pályázatot fognak kiírni, s nem 
kötelezô egyetlen pályázatban elbírálni a 
folyóiratok támogatását. Nem akarjuk, hogy 
a lapok nehéz helyzetbe kerüljenek az új 
rendszer miatt. Nyilvánvalóan én is tudom, 
hogy azt a nyolc-tíz közmûvelôdési folyóira-
tot vagy azt a négy-öt fi lmes lapot, amelyek 
támogatásra érdemesek, nehéz összemérni 
a száznál is több irodalmi folyóirattal. Mind-
ezzel tisztában vagyok, ennek jegyében fo-
gunk elvárásokat megfogalmazni a kollégi-
um számára arról, hogy milyen pályázatot 
és hogyan írjon ki. Nyilvánvalóan különb-
séget kell tenni a néhány száz példányban 
megjelenô szakfolyóiratok és a szélesebb 
nyilvánosságot megcélzó újságok között is. 
Akárcsak az online és a print lapok között. 
S még egy sor szempontot fel tudnék vetni: 
egykori szerkesztôként érzékenységgel és 
el kötelezettséggel közelítek a témához. 
Nem hiszem, hogy például a Zenekar újsá-
got az NKA átalakítása veszélybe sodorná, 
hiszen épp most emeltük be abba a prog-
ramba, amely több mint háromszáz városi 
könyvtár számára rendeli meg a kiadványt 
2012 januárjától.
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Ha megéri, alig két esztendô, s betölti a hete-
dik ikszet a Magyar Rádió Szimfonikus Ze-
nekara, melyet 1943-ban alapítottak, 
Dohnányi Ernô kezdeményezésére, s elsô 
hangversenyén, október 7-én a korabeli la-
pok tanúsága szerint családjával együtt meg-
jelent a Kormányzó is. Ha betölti, írjuk, mert 
félô, hogy nem így lesz, legalábbis a „piaci 
tevékenység végzésére alkalmas gazdasági 
vállalkozás”-ba történô ki szer ve zés rôl olvas-

Közszolgálat és nemzeti kultúra – 
ellentmondó fogalmak?
Közszo

TISZTELETJEGGYEL – véleményrovat

ható hírek nem sok jót ígérnek*. A szakállas 
viccel szólva, cinikusan mondhatnánk, vé-
gül is még a legújabb rendelkezések szerint 
is elmehetne nyugdíjba. De fogalmazhatunk 
másként, s az sem kisebb paradoxon: az 
1943-ban alakult zenekar útja érne véget, 
éppen most, amikor például az Országgyûlés 
úgy döntött, hogy a Kossuth-teret 1944 elôtti 
(!) arculatának megfelelôen kell helyreállíta-
ni, nem kis anyagi ráfordítással…

De tegyük félre az iróniát, s nézzünk szem-
be a valósággal. Kétségtelen, s ezt tudomá-
sul kell venni mindenkinek, aki Magyaror-
szágon él, gazdasági szempontból drámai 
idôket élünk. Tisztában kell lennünk mind-
azoknak, akik a kulturális szférában tevé-
kenykednek, akik a mûvészetekkel foglal-
koznak, nálunk ilyenkor ezt a területet érik 
el elsôként és a legnagyobb mértékben a 
megszorítások. Így volt ez már a rendszer-
változás elôtt és után, s nincs másként ma 
sem. Nálunk, s ennek is hagyományai van-
nak, a pénzügyi, de még a kulturális kor-
mányzat sem szokta ismerni azt a gondolko-

* „Cégesítik a szimfonikus zenekart is – Mint Szabó László, az MTVA kommunikációs igazgatója az Index kérdésére elmondta, „megörököltünk három – rádiós, MTV-s és MTI-s – céget, és az elmúlt hónapokban 
azon dolgoztunk, hogy rendet tegyünk ezekben a cégekben, és értelmesen használjuk ki azt a lehetôséget, hogy vannak piaci tevékenység végzésére alkalmas gazdasági vállalkozásaink.” …”kft. veszi át például a 
rádió énekkarát, szimfonikus zenekarát és a gyerekkórusát is, mert a fellépéseik megszervezésére és lebonyolítására ez a céges forma sokkal rugalmasabb kereteket nyújt.”  
forrás:http://index.hu/kultur/media/2011/11/11/kirugnak_es_cegekbe_mentenek_at_a_kozmediaban
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❙ A nyilatkozatai szerint szeretné egy sze-
rû síteni az adminisztrációs folyamatokat 
és mindenekelôtt az adminisztrációs költ-
ségeket. Egyszerûsödnek-e a pályáztatás 
feltételei? Várható-e például, hogy sikerül 
hatályon kívül helyezni a 292/2009. szá-
mú kormányrendeletet, mely szerint a 
pályázónak komoly „büntetést” kell fi zet-
nie, amennyiben nem csökkenti prog-
ramja költségvetését, abban az esetben, 
ha a kért támogatásnál alacsonyabb ösz-
szeget ítél meg számára az NKA?

– Ez a legnehezebb. A hivatali bürokráciában 
rendet vágni olyan, mint egy életlen bozót-
vágó késsel áthatolni az érintetlen dzsunge-
len. A folyamat elindult, de lassan halad. Egy 
biztos, 2013-tól elektronikus pályáztatást 
szeretnénk elérni, ami csökkentené a hihe-
tetlen mértékû papírgyártást, emellett gyor-
sítaná, egyszerûsítené a folyamatot. Sok 
olyan változást tervezünk, ami ebben 
remélhetôleg segíteni fog. A visszatervezés 
ügyében már nyáron értünk el eredményt. 

❙ Azzal hogy Önt kinevezték, milyen 
irányt határoztak meg?

– Úgy vélem, olyan embert kerestek, aki a 
parlamenti döntéshozatalban is részt vesz, 
és így jobban tud az ágazat és az NKA érde-
keiért lobbizni. Ez a költségvetési kilátása-
inkon már most látszik.

❙ Tetszik az Ön nyilatkoztában, hogy 
min denkinek akkora politikai mozgáste-
re van, amekkorát teremt magának. 

– Ez szerintem így van, s ezért tényleg 
igyekszem mindent megtenni. 

❙ Jankovics Marcell egy interjúban azt 
ajánlotta fi gyelmébe, hogy a kultúra nem 

forradalom, s nem egy miniszter, egy 
her ceg mondja meg, hogy mit kellene 
máshogy csinálni, s bár a politikai kine-
vezettek cseréjét ô is erôltette, de magát a 
kultúrát nem lehet felülrôl irányítani. 

– Én úgy vélem, ha mûvészetrôl beszélünk, 
akkor nagyon nagy baj lenne, ha az elmúlt 
ezer évet nem jellemezték volna nagy forra-
dalmi változások. A mûvészet és a forrada-
lom egyáltalán nem zárja ki egymást, én 
szeretem a forradalmi újításokat. Az avant-
gárd mûvészek is a hagyományhoz képest 
határozták meg magukat, valamit el akartak 
vetni, maguk mögött akartak hagyni. 
Ugyanakkor a politikai intézményrendszer, 
a kulturális igazgatás is megérett a forradal-
mi változásokra. Ha ehhez valamit hozzá 
tudunk tenni az NKA-n belül, akkor ennek 
csak örülni lehet. Egyébként nagyon nagy 
baj lenne, ha a kultúrpolitika irányait nem a 
szakterületért felelôs politikai vezetôk hatá-
roznák meg, azaz az értékrendünknek meg 
kell jelennie a döntéshozatalban. A kultúra, 
a mûvészet az elfogadásra, a tôlünk eltérôen 
gondolkodók véleményének a tiszteletben 
tartására sarkall bennünket. Az ô támoga-
tásra való jogosultságukat is elismerjük, 
amennyiben értékes mûveket tesznek le az 
asztalra. De ettôl még nyilvánvalóvá kell 
tenni, hogy azért vannak kultúrpolitikusok, 
hogy a kulturális igazgatásnak irányt szab-
janak. Ez persze nem jelenti azt, hogy a mi-
niszter bármelyik írónak meg akarja mon-
dani, mit írjon, mit csináljon, miképp gon-
dolkodjon, milyen módon fejezze ki véle-
ményét a mûveiben.

❙ Az elôdje inkább hajlott az amatôrizmus 
támogatására. Így nem juthatott projekt-
támogatáshoz sok profi  együttes, például 

a Rádió Gyermekkórusa sem. Kíván-e 
változtatni a preferencián?

– Ez jórészt a kollégiumok hatásköre. Úgy 
gondolom, hogy mindenkit támogatni kell, 
aki támogatásra méltó. Azzal viszont nem ér-
tek egyet, hogy a profi  mûvészet össze le-
gyen vegyítve azzal a tevékenységgel, amely-
nek pártolása alapvetôen a köz mû ve lô dés 
feladata. Erre ott van az új közmû ve lô dési és 
népmûvészeti kollégium. Bár mindegyik ér-
tékes munkát végez, mégis különbség van az 
iparmûvész és a népi iparmûvész között, a 
balettos és a néptáncos, a Rádió Gyermekkó-
rusa és valamelyik falusi népdalkör között. A 
munkájukat, jogos támogatási igényüket 
nem egy szakkollégium, vagy legalább is 
nem egy pályázat keretében kell megítélni.
 
❙ Azt mondta egy interjúban, hogy egysé-
ges kultúrpolitikára van szükség… Ezért 
sokat tehet az NKA.

– Ezt a fôvárosi döntések kapcsán mondtam. 
Abban az esetben ugyanis, ha a fô vá rosban 
színházakkal kapcsolatos stratégiai döntése-
ket hoznak, akkor az tetszik, vagy nem tet-
szik, az országos kultúrpolitikára is vissza-
hat. Amikor az emberek színházba mennek, 
általában fogalmuk sincs arról, hogy az 
adott teátrumot ki tartja fenn és ki az igazga-
tó. Például a Budapesti Kamaraszínházat a 
szaktárca tartja fenn, a Vígszínház a fô vá-
rosé, a Bárka pedig a IX. kerület által fi nan-
szírozott teátrum. Ha a rendszer inog vala-
hol, azt a választópolgárok a kormányzati 
kultúrpolitikára vetítik rá. Ezért nyilatkoz-
tam azt, hogy egységes kultúrpolitikára és 
egységesen átgondolt támogatási politikára 
van szükség. Én a magam eszközeivel ennek 
az egységes kultúrpolitikának a kialakításá-
ért dolgozom.   R. Zs.

dást, amelynek lényege, a kultúra nem tarto-
zik a rögtön megtérülô befektetések közé, 
nem hozza, nem hozhatja be azonnal a rá-
fordított költségeket. Mindaz csak hosszútá-
von térül meg, a tudatban, az agyakban, a 
gondolkodásban. Ezt a megtérülést nevezik 
nálunk boldogabb, nemcsak számokban 
látó világokban mûveltségnek. S ez az, ami-
rôl, ha ma lemondunk, gyermekeink meg az 
ô gyermekeik látják kárát, áthidalhatatlan 
szakadékokat teremtve a jövô számára.
Csakhogy nem olyan idôket élünk, amikor 
támogatni tudjuk a kultúrát, legyen az zene, 
színház, irodalom, képzômûvészet… – 
söpri le a felvetést a kézenfekvô, gyors vá-
lasz, amelyre már nincs felelet. 
Tényleg nincs? Tényleg itt tartunk?

Próbáljuk meg mégis végiggondolni ese-
tünket, azt, ami a Rádió zenei együtteseivel 
az elmúlt idôszakban történt, történik. Kü-
lönös tekintettel arra, hogy a muzsikusok 
sorsa, bármily elképesztô is, nem választha-
tó szét azoktól a politikai, média közszolgá-
lati változásoktól, amelyek a rádió útját is 
meghatározták, meghatározzák. Mondhat-
juk erre is, hogy képtelenség, hiszen a zene-
karok, a zene rendszer-semleges. S ha ezt el 
is fogadjuk, történetesen el is fogadtatjuk, 
attól nem lehet eltekinteni, hogy az MTVA 
egészének helyzete, amely értelemszerûen 
nem független a politikai erôviszonyok ala-
kulásától, szükségszerûen magával rántja 
minden résztvevôjét, alkalmazottját. Tehát 
az MTVA irányításával, fi nanszírozásával 

összefügg zenei együtteseinek – zenekar, 
énekkar, gyermekkórus (s ne feledjük a 
múltat sem, a szép emlékû Stúdió11) – fi -
nanszírozása is. Különválasztani csak akkor 
lehetne, ha a mindenkori vezetés elismer-
né, a szellemi értéket teremtô mûvészeket, 
együtteseket aligha lehet piaci alapon 
szemlélni, mûködtetni! 
Ha elfogadná azt az alaptézist, hogy a mé-
diatörvény értelmében a közmédiumok 
közszolgálatisága nem merülhet ki abban, 
hogy a híreket objektíven közli, nem nyilvá-
nulhat meg csak abban, hogy tényszerûen 
foglalkozik a napi kérdésekkel, és fonto-
sabb mûsorait ismétli, hogy olyan riporto-
kat sugároz, amelyek hazánk és a nagyvilág 
életét mutatják be. 
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Ha megértené, hogy a közszolgálatiságba, 
– és ne használjunk nagy szavakat, de – 
mégiscsak beletartozik a szellemi mûhelyek 
fenntartása, a kultúra közvetítése, az isme-
retek átadása, a szellemi nevelés, az ízlés 
formálása. Ebben pedig már benne foglalta-
tik a zenei nevelés, a zenei ismertek tágítása 
is, amelynek bizony a legjobb módja a ze-
nehallgatás. Mégpedig jó minôségû, magas 
rendû és magas színvonalon elôadott mu-
zsikáé, amely az együttesek közvetítésével 
jut el a hallgatóhoz – legfi atalabbtól a 
legidôsebbig. S ehhez bizony jeles zeneda-
rabok, tehetséges és jól képzett, szakmailag 
felkészült muzsikusok, zenekarvezetôk, ki-
váló karmesterek, énekesek kellenek. Egy-
szóval komoly munkával összeszokott, 

együttlélegzô, mûvészileg autonóm együt-
tesek, amelyek nyugodt, kiegyensúlyozott 
légkörben, mûvészi munkájukra összponto-
sítva készülhetnek hangversenyeikre. Mert 
e nélkül aligha lehet, nem csodákat, de ér-
tékes koncerteket, hiteles elôadásokat vár-
ni. Olyanokat, amelyek nemcsak itthon, a 
hazai, de a külföldi zeneértô és zenehallga-
tó közönségnek is közvetíti nemzeti zene-
kultúránkat, ha úgy tetszik, annak legráter-
mettebb követeként.

E feltételek megteremtése – gondolnánk – a 
közmédium elemi feladata. Egy ideje azon-
ban úgy látszik-hallatszik, nem így gondol-
ják. A most napvilágot látott kiszervezési 
terv félreérthetetlenül „piaci tevékenység 

végzésére” sarkallná az eddig is sokat meg-
ért társaságot. Nemcsak a tényt, már a kife-
jezést is vissza kellene utasítani! Akik így 
beszélnek, így fogalmaznak, valószínûleg 
nincsenek tisztában azzal, mit jelent a 
felelôsségük, mit jelentenek a mûvészi érté-
kek, milyen formában képesek egyáltalán 
mûködni az elôadó-mûvészeti szervezetek, 
s mi az, amit akár egy tollvonással és némi 
vállvonogatással tönkretesznek. Talán arról 
sem hallottak, hogy Magyarországon léte-
zik egy Elôadó-mûvészeti törvény, amely 
pontosan defi niálja, milyen szervezetek tar-
tozhatnak annak hatálya alá. De arról sincs 
fogalmuk, milyen könnyû rombolni, s mi-
lyen nehéz építkezni… 

(Zk) 

❙ Milyen hatással van a Kulturális Fórum 
a kontinens kulturális életére?

– A Kulturális Fórum az Európai Unió kul-
túrpolitikai szempontból talán egyik leg-
fontosabb eseménye. Ezek a fórumok rend-
szerint összegzésként szolgálnak, amelyek 
az elôzô évek eredményeit és esetleges ku-
darcait, tanulságait veszik számba, ugyan-
akkor fölvázolják az elkövetkezô évek célja-
it, tennivalóit is, amelyeket egy jó ideje már 
hozzáigazítanak az Európai Unió középtá-
vú terveihez.

❙ Mik a prioritások e tekintetben, hiszen 
köztudott, hogy az uniós költségvetés 
meg  lehetôsen szûkmarkúan bánik a kul-
turális kiadásokkal?

– Ebben az évben nagyon depressziós 
idôszakban került sor a Fórumra. Nemcsak 
a világgazdasági válság miatt, ami az Euró-
pai Uniót különösen sújtja, hanem azért is, 
mert a kultúra területén dolgozók és az 
euró pai folyamatokat fi gyelemmel kísérô 
szakemberek szomorúan állapították meg, 
hogy az „Európa 2020” elnevezésû program 
sem foglalkozik kiemelten a kultúrával. 

❙ Vajon mi lehet ennek az oka, hiszen 
Euró pa számára a gazdasági krízisbôl 
való kilábalás egyik legfôbb eszköze le-
het, hogy kulturális hagyományaira tá-

maszkodik, azokból merítve erôt és szel-
lemi tartalékot a továbblépéshez?

– Napjaink egyik legnagyobb kihívása két-
ségtelenül a pénzügyi-gazdasági helyzet 
alakulása. Hiszen ha van pénz, akkor a kul-
túra szekere is jobban halad, ha nincs pénz, 
akkor viszont általában a kulturális kiadá-
sokkal kezdik a költségvetés megnyirbálá-
sát. Ráadásul nemcsak a volt szocialista or-
szágokra jellemzô ez a gyakorlat, hanem 
Európa legerôsebb demokratikus bástyái is 
ebbe remegnek bele mostanában. Azonban 
az általános depresszió ellenére mégiscsak 
több biztató elemet sikerült felfedezni, illet-
ve felmutatni.

❙ Melyek voltak ezek a biztató elemek?
– A fórum több téma köré csoportosította a 
résztvevô meghívottak és elôadók tevé-
kenységét. Az egyik legizgalmasabb téma-
kör a digitalizáció kérdése volt: hogyan 
tudja a kultúra fölhasználni a digitalizációt, 
illetve hogyan tud küzdeni annak káros 
hatásai ellen. Példaértékû és lenyûgözô 
volt Jan Willem Sieburghnak az amsterda-
mi Rijksmuseum korábbi igazgatójának 
elô adása, aki azt a folyamatot mutatta be, 
hogy egy önmagába zárkózó, statikus in-
tézmény, mint amilyen a múzeum, hogyan 
ébredhet fel Csipkerózsika-álmából és vi-
zuális nar ratívák segítségével hogyan vál-

Marika báránykájától 
a digitalizációig 
Kulturális Fórum Brüsszelben
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